
Des del 2016 el conseller
d’Economia i Hisenda no
acudia al Consell de Políti-
ca Fiscal i Financera, l’òr-
gan que aplega el Ministeri
d’Hisenda i els titulars au-
tonòmics del ram per
abordar el rumb del dèficit
i les entregues del finança-
ment, i el seient que un dia
ocupava Oriol Junqueras
va ser per a Raül Romeva,
Carles Mundó o Natàlia
Mas. Quatre anys i mig
després i amb la conselle-
ria ara en mans de Junts,
el conseller Jaume Giró va
debutar en aquest fòrum
–fet per via telemàtica– i
l’estrena va coincidir amb
un baló d’oxigen per a les
finances gràcies a la pluja
de milions d’Hisenda. La
Generalitat rep 2.160 mi-
lions –dels 13.486 milions
addicionals del fons Co-
vid–, 458 milions de com-
pensació pel canvi en la li-
quidació de l’IVA del 2017
i l’augment del 6,3% de les
bestretes d’enguany, de
19.700 milions. El lament
per un dèficit del 0,6% i no
de l’1,1% el 2022 no enfos-
queix el balanç. “Sens dub-
te positiu”, va dir Giró.

L’endemà d’aprovar al

Consell de Ministres un
sostre de despesa rècord
–196.142 milions, un
0,02% superior al del
2021– com a pas previ a
l’elaboració del pressupost
del 2022, la ministra d’Hi-
senda, María Jesús Monte-
ro, va reunir la Generalitat
i la resta per oferir-los el
guió per confeccionar els
seus comptes de l’any que

ve. I Montero va regalar a
les comunitats bones notí-
cies del passat i del pre-
sent.

Si bé una herència de
Mariano Rajoy és el litigi
per la liquidació negativa
de l’IVA del 2017 que ara
les comunitats corrien el
risc d’haver de retornar en
ple 2021 de combat contra
la pandèmia, Hisenda ho
compensa transferint uns
3.000 milions (dels quals,
458 milions a Catalunya).
És un litigi molt tècnic i
que se suma a la complexi-
tat del model de finança-
ment –basat en entregues
que es liquiden dos anys
més tard i s’ajusten llavors
a l’alça o a la baixa–, però
l’anomenat subministra-
ment immediat d’infor-
mació (SII IVA) de Rajoy
va fer que les comunitats
perdessin un mes de re-
captació per IVA.

Pel que fa al present, la
Generalitat –igual que la
resta– patia per tancar el
2020 amb una liquidació
negativa perquè l’Estat es
vanta d’haver entregat al
govern més diners dels
que li corresponien, i això
obligaria a retornar aques-
ta diferència el 2022. La
solució que aplica Hisenda
és transferir 3.900 mi-

lions a repartir entre les
disset per cobrir aquest
impacte i blindar els efec-
tes de la gestió de la pandè-
mia. “Aquests deutes que-
den saldats”, agraïa Giró.
La magnanimitat dinerà-
ria estatal neix dels fons
de la UE (26.355 milions
més a rebre l’any que ve).

Cap polèmica ERC-Junts
Com que es tractava del
seu debut i la implicació ar-
ribava només dos dies
abans que Pere Aragonès
planti Pedro Sánchez a la
conferència de presidents
de Salamanca, Giró es va
veure obligat a desmentir
cap crisi entre ERC i Junts
en el si del govern sobre
l’assistència als fòrums
multilaterals. “Creguin-
me que no ha generat cap
debat de cap mena al go-
vern. El president Arago-
nès ha valorat amb molt
bon criteri que anar a Sala-
manca no aportava res, i jo
subscric la seva decisió.
Igual que el president Ara-

gonès subscriu la meva,
perquè, com sempre,
n’hem parlat ell i jo perso-
nalment. I quan li vaig ex-
plicar les incògnites que te-
níem amb el pressupost i
que era el moment de re-
cordar a la ministra una sè-
rie de coses i les cartes que
li hem enviat, ell em va dir
que per descomptat li sem-
blava molt bé que hi anés.
Tal qual”, va argumentar.
“No fa tants anys, no par-
lem de quinze o vint, el
2016 un vicepresident
d’Economia, l’estimat
Oriol Junqueras, va anar a
una reunió igual que
aquesta perquè va conside-

rar que podia treure’n al-
guna cosa a favor del país,
exactament igual que ho
he considerat jo”, esgrimia
Giró.

Montero, acostumada a
tenir interlocutors d’ERC,
va lloar també la presència
de Giró. “Hem saludat tots
la presència del conseller
de Catalunya. Ha tingut un
paper molt actiu, pràctica-
ment ha demanat la parau-
la en tots els punts més im-
portants. Vull remarcar el
seu to, que ha estat amable
en tot moment. Les seves
reflexions ens serveixen
també a tots i aquesta és la
normalitat institucional.
Amb ell no ha pogut anar
millor”, es va felicitar.

Tibantor pel dèficit
El focus de tibantor va ser
el dèficit, pel seu desigual
repartiment. Per passar
del 8,4% del 2021 al 5% del
2022, l’Estat es reserva el
gruix del 3,9% i obliga la
Generalitat a reduir el seu
del 0,7% al 0,6% dins el seu

FI · Giró debuta al Consell Fiscal i rep 2.160 milions per la Covid,
458 milions per IVA del 2017 i el 6,3% més en bestretes ROL · “Hi
soc com Junqueras el 2016”  0,6% · Lamenta no tenir un 1,1% de
dèficit SINTONIA · Montero: “Amb ell no ha pogut anar millor”

David Portabella
MADRID

Oxigen
per a les
finances
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La xifra

“Ens agradaria més
marge en dèficit per al
2022 per necessitats
en salut i tenir més
recursos. El balanç,
sens dubte positiu”

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

“Remarco l’amable to
de Giró. Les reflexions
seves serveixen a tots,
això és la normalitat
institucional”
María Jesús Montero
MINISTRA D’HISENDA
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“No fa tant, el 2016,
l’estimat Junqueras hi
acudia per treure’n
alguna cosa en favor
del país com jo ara”
Jaume Giró
CONSELLER D’ECONOMIA I HISENDA

1.024
milions s’arriscava a haver
de tornar la Generalitat el
2022 per la liquidació nega-
tiva del 2020 i no serà així.

El conseller Giró en la
roda de premsa posterior
al Consell de Política Fiscal
i Financera telemàtic d’ahir
■ ANDREU DALMAU / EFE
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pressupost, quan el que
Giró creu és que hauria de
ser gairebé el doble: un
1,1%. “La resposta ha si-
gut que no s’incrementarà
el marge de dèficit. El go-
vern espanyol considera
que el 2022 ja no hi haurà
cap efecte de la pandèmia

de la Covid, tant de bo si-
gui així”, confia el conse-
ller d’Economia i Hisenda.
Amb aquests vímets, Giró
admet que és “més fàcil fer
els pressupostos” perquè
es resolen algunes incòg-
nites però que serà “molt
difícil satisfer tothom i to-

tes les necessitats”. El con-
seller també va aprofitar
per exigir a Montero que
eviti aplicar a Catalunya la
nova imposició sobre resi-
dus que es tramita a escala
estatal perquè “Catalunya
ja té un impost igual des de
fa més de 15 anys”. ■
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Ventar-se amb
un ventall

(tot i anar amb mascareta, és clar). Ni me n’havia ado-
nat ni hi havia pensat, però la realitat és que és una
mala idea i no ho faré més aquest estiu. Intentem fer
vida normal però a cada pas veiem que res és normal,
ni tan sols fer servir un objecte tan inofensiu com un
ventall. Anem amb compte i no fem res que sigui de
risc, ni que sigui mínim. Ens hi va la vida i la salut.Mireia Rourera

Fa uns dies vaig anar al teatre i la meitat de les dones
del públic ens ventàvem amb un ventall. Ahir vaig aga-
far el tren i per treure’m la calor sufocant vaig tornar a
treure el ventall de la bossa. En aquest cas, però, el se-
nyor del costat em va mirar malament de reüll. Doncs
el senyor devia patir i amb raó perquè és lògic que
amb el ventall encara es pugui escampar més el virus
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L’absència del president
Pere Aragonès demà en la
conferència de presidents
a Salamanca ha despertat
un clam transversal que va
del PSOE al PP contra el
tracte bilateral, i això que
la comissió bilateral no és
un instrument exclusiu de
la Generalitat i es recull en
altres estatuts. Un dels
més abrandats va ser el
president d’Extremadura,
el socialista Guillermo Fer-
nández Vara, que hi va bar-
rejar el tòpic del diner par-
lant de “perras” i d’un dra-
ma recent com el dels in-
cendis en sòl català per
concloure que Catalunya
“necessita la resta d’Espa-
nya” i “quan la necessiten
bé que truquen”. Quan so-
brevé un incendi aparatós,
l’UME va a Catalunya com
ve a Extremadura o va a
Andalusia o va a Galícia.
Aquestes coses passen
desapercebudes, vostès
volen bilateralitat per a les
perras i multilateralitat
per a la resta; no home, no,
no home, no!”, va dir.

Tot i que el lehendakari
Íñigo Urkullu va anunciar
ahir que anirà finalment a

Salamanca després d’un
acord bilateral amb Pedro
Sánchez que aferma el
concert i pel qual rebrà la
cessió de nous impostos
(transferència de l’IVA, de
vendes a distància i les ta-
xes Tobin i Google), tots els
atacs van contra Arago-
nès. “A alguns se’ls permet
no assistir i ja tenen meses
bilaterals amb el president

on sí que es prenen deci-
sions”, denuncia el presi-
dent de Múrcia, Fernando
López Miras (PP). Pel se-
cretari general del PP, Teo-
doro García Egea, Sánchez
vol “la foto amb tots” i prio-
ritza Aragonès. “Mesa bila-
teral amb ordre del dia per
als colpistes, i monòleg per
als lleials a la Constitu-
ció?”, va exclamar. ■

a L’extremeny Vara l’acusa de “voler ‹perras›” i l’UME pels
incendis a El PP alça el to a Urkullu rep impostos i cap atac

Atacs a Aragonès pel
tracte bilateral català

David Portabella
MADRID

El president Aragonès i la consellera Vilagrà (Presidència),
camí cap a la reunió setmanal del govern ■ ANDREU DALMAU / EFE
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El propòsit de l’Assemblea
Nacional Catalana (ANC)
d’encavalcar aquest any la
celebració de la Diada amb
la de l’1 d’octubre sota una
mateixa convocatòria rei-
vindicativa, i que tindrà
com a consigna la procla-
ma Lluitem i guanyem la
independència, es concre-
tarà en un conjunt d’ini-
ciatives a diversos punts
del territori. A l’hora de
triar-los, l’entitat sobira-
nista ha buscat que tin-
guessin una càrrega sim-
bòlica més o menys evi-
dent en l’imaginari del que
va passar, i sobretot repre-
sentar, aquell referèn-
dum. D’aquesta manera,
el mateix 1 d’octubre es fa-
rà un acte polític a la Cata-
lunya del Nord, l’emplaça-
ment del qual encara està
per tancar. La presidenta
de l’ANC, Elisenda Palu-
zie, va explicar ahir, du-
rant la roda de premsa de
presentació de la comme-
moració, que amb aquesta
elecció volen fer un reco-
neixement a un indret
“que va jugar un paper
clau en l’1-O”, ja que va ser
aquí on es van comprar, i
després emmagatzemar,
les urnes que ni la Guàrdia
Civil ni la Policía Nacional
van saber trobar. Si la cele-
bració d’aquell dia, però,
forçosament s’hagués de
resumir en una única
imatge, aquesta més aviat
serà la marxa de vehicles
que, un cop acabin els par-
laments polítics, anirà des
de la Catalunya del Nord
fins a Figueres. La capçale-

ra de la caravana estarà
presidida, per completar
l’al·legoria, per una urna.
Un cop a la capital de l’Alt
Empordà s’oficiarà un
concert com a colofó de la
jornada. De manera pa-
ral·lela, l’Assemblea tam-
bé ha previst per al pròxim
primer d’octubre fer altres
celebracions descentralit-
zades en altres municipis
“on es van rebre els atacs
de l’Estat espanyol amb
imaginació i creativitat”.
No s’han volgut especifi-
car quins, però tothom
que faci memòria i repassi
aquella data en imatges,
n’hi vindrà més d’un al
cap.

L’ANC entén, i propug-
na, que la petja de l’1-O no
se circumscriu únicament
al dia de les votacions, sinó
que s’allarga fins al 3, que
és quan es va fer la vaga ge-
neral de protesta per les
càrregues policials. I, per
això, els homenatges
s’allargaren fins alesho-
res. Per al dia 2, dissabte,
s’han previst tres marxes
simultànies d’uns 20 qui-
lòmetres, en aquest cas a
peu, la primera de les
quals anirà de Sant Julià
de Ramis a Aiguaviva, pas-
sant per Girona. En
aquest, la significació és
deguda al fet que al primer
d’aquests municipis, on
havia de votar el president
Carles Puigdemont, hi va
haver una violenta càrre-
ga policial que va il·lustrar
no pocs noticiaris. La sego-
na de les caminades cobri-
rà el trajecte entre Vina-
ròs i la Ràpita i en aquest
cas, segons va manifestar
Elisenda Palauzie, es vol

mostrar la gratitud “a la
gent del País Valencià i
d’altres territoris, que
també van ajudar prote-
gint, per exemple, les es-
coles”. Per tancar el cer-
cle, una tercera caravana
anirà entre dos punts de la
Franja i Ponent, dels quals
tampoc es van donar pis-
tes, tot i que des de l’ANC
s’apunta que també hi
haurà una connexió sim-
bòlica amb l’1-O recognos-
cible. El del 3 d’octubre és,
a hores d’ara, l’acte que es-
tà més per perfilar, tot i
que ja se sap que serà a
Barcelona i, en aquest cas,
entrellaçat d’alguna ma-
nera amb la vaga general.

Reivindicar l’1-O
En el seu parlament d’a-
hir, la presidenta de l’ANC
va voler destacar que amb
aquesta doble commemo-
ració –la Diada i l’1-O– es
vol aprofitar per llançar el
missatge que el sobiranis-
me ha de tornar a recupe-
rar el carrer, després d’un
període d’interregne per
les circumstàncies. “El
procés independentista
requereix una reactivació
de la mobilització cons-
tant i que la llibertat del
país s’ha de treballar des
de tots els àmbits possi-
bles”, va declarar Paluzie,
per a qui el referèndum re-
presenta, encara avui,
“una victòria, i ho va ser
perquè institucions i ciu-
tadania van anar a l’una”.
Dit això, no es va poder es-
tar de criticar que, a hores
d’ara, “l’1 d’octubre es vol
enterrar quan des de les
institucions es posa en
dubte que va ser un refe-

rèndum per fer la indepen-
dència”. Al seu torn, la co-
ordinadora de la comissió
d’accions territorials de
l’Assemblea, Esther Güell,
va remarcar que “la ciuta-
dania de Catalunya ja ha
demostrat que quan vo-
lem podem. L’1 d’octubre
l’Estat espanyol no va po-
der aturar la ciutadania de
Catalunya”.

La presentació d’ahir es
va fer a la plaça de Catalu-
nya de Barcelona i no per
casualitat, ja que aquí va
ser on les entitats van cele-
brar la seva nit electoral

durant el referèndum. Per
visualitzar aquesta imat-
ge d’unitat davant la com-
memoració, també va par-
lar Blanca de Llobet, mem-
bre de la junta nacional
d’Òmnium, que va recal-
car que “aquest any en fa-
rà quatre de l’acte de des-
obediència més important
que hi ha hagut a Europa
en els últims trenta anys, i
és importantíssim que do-
nem valor a això. L’1-O va
marcar un camí de no re-
torn”, mentre que Jordi
Gaseni, president de l’As-
sociació de Municipis per

la Independència (AMI),
va recalcar que “el cap de
setmana de l’1-O sortirem
al carrer, un altre cop, per
fer grans actes amb aques-
tes marxes, i demanem als
ajuntaments per on pas-
sin la màxima implicació.
Vull agrair que aquests ac-
tes tinguin com a protago-
nista el territori. L’1-O va
ser la victoria mes gran del
nostre país en els últims
anys”. L’Assemblea també
va aprofitar per presentar
el web –diada.assem-
blea.cat– de les mobilitza-
cions. ■

F. Espiga
BARCELONA

La Catalunya
Nord reviurà
l’1-O amb una
marxa viària
a L’ANC prepara una caravana de vehicles fins a Figueres,
presidida per una urna, per commemorar el referèndum
a També farà actes els dies 2 i 3 d’octubre pel territori

“El cap de setmana de
l’1-O sortirem al carrer,
un altre cop, per fer
grans actes amb
aquestes marxes”
Jordi Gaseni
PRESIDENT DE L’AMI

“L’1 d’octubre es vol
enterrar quan des de
les institucions es posa
en dubte que va ser
un referèndum”
Elisenda Paluzie
PRESIDENTA DE L’ASSEMBLEA
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Les frases

“Ha estat l’acte de
desobediència més
important que hi ha
hagut a Europa en els
últims 30 anys”
Blanca de Llobet
MEMBRE DE LA JUNTA D’ÒMNIUM

Paluzie, durant la presentació ahir dels actes
de commemoració de l’1-O ■ ACN
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l cinema Palace, cinema
municipal de Prats de Molló,
té uns murs gruixuts, de pe-
dra vella, que han vist de

tot, tot el cinema. I també totes
aquelles històries de carn i ossos,
tragèdies reals, que ni el millor di-
rector és capaç de portar a la pan-
talla. Per exemple, el febrer de
1939 el cinema va obrir les portes
per acollir els refugiats que fugien
de l’urpa de les tropes feixistes que
empenyien l’exèrcit republicà en
retirada cap a la frontera.

“És que Prats de Molló és un po-
ble d’acollida i intercanvi, sempre
ho ha estat”, explica en Claudi Fer-
rer, l’alcalde independent del pri-
mer municipi del Vallespir que es
troba baixant pel coll d’Ares des-
prés de deixar enrere el Ripollès.
L’alcalde és també un home com-
promès amb el procés, que va ser al
tall de la Jonquera mediant entre
els manifestants i la policia, i que
manté una cordial relació amb el
130è president de la Generalitat,
Carles Puigdemont, que aquests
dies s’està a la Catalunya del Nord.
“El cap de setmana s’entorna a
Brussel·les”, explica l’alcalde.

El compromís de Prats amb els
catalans del sud i els murs del Pala-
ce s’han tornat a unir en ple segle
XXI per donar un altre cop de mà a
la causa dels catalans. D’aquesta
manera una de les parets laterals
de l’edifici s’ha fet servir per pen-
jar-hi una gran fotografia de 6x4

E

metres d’una gran estelada feta
amb espelmes a les escales de la ca-
tedral de Girona. “És una de les
imatges que es van exposar a Per-
pinyà i a mi em va agradar”, diu
l’alcalde. La confecció del cartell
l’ha finançat el Consell per la Repú-
blica i la instal·lació ha anat a càr-
rec dels serveis municipals de
l’Ajuntament.

Prats és notícia enguany per
aquest fet i l’any vinent ho tornarà
a ser perquè l’Ajuntament té pre-
vist inaugurar les obres de condi-
cionament de la Casa Macià, l’edifi-
ci on va residir i ser detingut el pre-
sident Francesc Macià el 1926. “Es
podrà visitar, hi haurà una exposi-
ció i també hi farem actes”, avança
Caudi Ferrer. ■

El Palace torna a
estar d’estrena

Jordi Panyella
PRATS DE MOLLÓ

LLENÇ · Els murs del cinema de Prats de Molló llueixen una gran imatge del procés
ACOLLIDA · El local i el municipi sempre han fet costat a la causa catalana

La instal·lació de la gran fotografia es va fer amb l’ajuda d’una grua que va alçar
els operaris municipals per poder fixar el llenç a la paret del cinema ■ JEP BONET

130294-1246878L

Ajuntament de 
Torrefarrera

ANUNCI
Per acord del Ple de l’Ajuntament de Torrefarrera, en sessió extraordinària de 21 de juliol de 2021
s’ha aprovat inicialment la modificació puntual de les Normes Subsidiàries de Planejament de To-
rrefarrera, per l’ajust de diversos aspectes normatius.
D’acord amb el que disposen els  articles 85 i 86 bis del Text Refós de la Llei d'Urbanisme, apro-
vat pel Decret Legislatiu 1/2010, de 3 d'agost, i amb l'apartat 6.b) de la Disposició Addicional 8a
de la Llei 16/2015 de 21 de juliol de simplificació de l’administració de la Generalitat i dels go-
verns locals de Catalunya i d’impuls de l’activitat econòmica, l’expedient es sotmet a informació
pública pel termini d’un mes, mitjançant anunci en el Butlletí Oficial de la Província de Lleida, en
un dels diaris de més divulgació en l’àmbit provincial, al tauler d’anuncis de la Corporació així
com a la web municipal.
Durant aquest termini es podrà examinar per qualsevol interessat en les dependències munici-
pals situades en C/ Major, 35, Torrefarrera perquè es formulin les al·legacions que s'estimin perti-
nents durant l'horari d'oficines.
Així mateix, estarà a la disposició dels interessats a la seu electrònica d'aquest Ajuntament
[http://www.torrefarrera.cat/ca/lajuntament/informacio-publica-ajuntament].
Queden suspeses les tramitacions de procediments i l'atorgament d'aprovacions, autoritzacions i
llicències urbanístiques a tot el terme municipal en totes les actuacions que comportin un incre-
ment del nombre d’habitatges. L’àmbit es correspon amb totes les zones on es permet l’habitatge
plurifamiliar, Nucli urbà residencial intensitat I-clau 1a, 
El termini  de suspensió és de dos anys.
Les àrees afectades per la suspensió són les següents:
Nucli urbà residencial intensitat II-clau 1b, Límit del nucli urbà-clau 1c.
Torrefarrera, 23 de juliol de 2021
L’Alcalde
Jordi Latorre i Sotus
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Ajuntament
del Masnou

EDICTE
Aprovació inicial de la rectificació dels Estatuts de la societat mercantil local Serveis Urbans del
Masnou, Empresa Municipal, SL.

Aprovat inicialment pel Ple d’aquest Ajuntament del Masnou, en sessió celebrada el 22 de juliol
de 2021, l’expedient de la rectificació dels Estatuts de la societat mercantil local Serveis Urbans
del Masnou, Empresa Municipal, SL, se sotmet a informació pública pel termini de 30 dies hàbils,
a fi que s’hi puguin presentar al·legacions i reclamacions, mitjançant la inserció dels anuncis co-
rresponents al Butlletí Oficial de la Província de Barcelona, al Diari Oficial de la Generalitat de
Catalunya, a un dels mitjans de comunicació escrita diària, a la publicació “El Masnou Viu” i al
tauler d’edictes electrònic de l’Ajuntament, de conformitat amb el que determina l’art. 178.1.b) del
Decret legislatiu 2/2003, del 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de rè-
gim local de Catalunya, a l’objecte que tots els que es considerin interessats per l’aprovació de
l’esmentat expedient puguin formular, per escrit, les al·legacions u observacions que estimin
oportunes, acompanyades dels documents que les justifiquin.

El termini d’informació pública començarà a comptar a partir de l’endemà del dia de la publicació
de l’anunci al BOPB.

En el supòsit que no es produeixin reclamacions de cap mena l’esmentat text dels estatuts es
considerarà aprovat definitivament a tots els efectes sense necessitat de cap tràmit ulterior.

L’expedient es podrà consultar a la Gerència de l’Ajuntament del Masnou, situat en el passeig
Prat de la Riba, 1, 08320 El Masnou (Barcelona), de dilluns a divendres de 8:30 a 14:00 hores i
al tauler d’edictes electrònic de l’Ajuntament.

L’alcalde,

Jaume Oliveras Maristany

El Masnou, 23/07/2021

Per l’ANC, la pròxima Diada es
presenta com una revàlida on
l’entitat s’ha proposat tornar
a recuperar les mobilitza-
cions al carrer que van ajudar
a propulsar el moviment inde-
pendentista i, de retruc, el
procés. A partir d’aquest ob-
jectiu, l’entitat ha anunciat
per a l’11 de setembre una
manifestació pel centre de
Barcelona que començarà al
carrer Pau Claris amb plaça
Urquinaona i acabarà el seu
recorregut ben a prop del Par-
lament, on hi haurà els discur-
sos polítics de rigor. Tot això,
però, es pot veure ara mateix
condicionat per l’evolució de
la pandèmia, amb una cin-
quena onada desbocada i
amb un horitzó més o menys
proper on ningú, o gairebé,
s’atreveix a posar la mà al foc
sobre la possibilitat de si cal-
drà implantar noves restric-

cions, i si aquestes afectarien,
i com, la manifestació de la
Diada. “Sempre hem dit que
respectarem les mesures sa-
nitàries, i si la situació es
complica ens adaptarem. No
posarem en risc la ciutada-
nia”, va garantir Elisenda Palu-
zie, que, tot i això, es va mos-
trar esperançada que podran
mantenir la convocatòria atès
que ja hi ha indicadors que as-
senyalen que s’hauria supe-
rat el pic de contagis. I per a
l’11 de setembre encara hi ha
marge perquè els indicadors,
sobretot els referents a pres-
sió hospitalària, es redrecin.
Si calgués, però, un pla B, l’en-
titat pot recórrer a la Diada de
l’any passat, on es van fer di-
ferents concentracions està-
tiques, amb control d’afora-
ment per evitar multituds,
distància de seguretat i gel hi-
droalcòholic a raig.

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Atents a l’evolució de la pandèmia
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a desbarrada del Sr. Pablo
Casado a Palma el passat
dissabte no és ni original.

Fent manlleu a Pere Capellà, “tant
és ara com abans, perquè això ja
ve d’enrere”. L’eliminació del nos-
tre poble i la destrucció de la llen-
gua són somiades, dissenyades i
treballades des d’almanco princi-
pis del segle XVIII. “De Ponent, ni
vent ni gent.” La voluntat d’es-
quarterar la llengua no es pot
atribuir únicament a la ignorància
del personatge. Seria errat. Sense
voler desmerèixer, ni posar en
qüestió, l’excels nivell de cretinis-
me del que va venir a bravejar Mr.
Married per les colònies d’ultra-
mar.

La vel·leïtat de la cosa aquesta
dels idiomes mallorquí, menorquí,
eivissenc i formenterenc – ho han
arribat a batiar com a baléà, amb
aquesta grafia – és, per una ban-
da, anticientífica i, a més a més,
contradiu l’establert a l’Estatut de
les Illes Balears. Fa temps que ho
patim. Des de principis dels anys
setanta del segle passat li deim
“gonellisme”.

Ens remetem a la declaració
institucional de l’IEC de 27 de ju-
liol de 2021 i a l’article 4.1 de l’Es-
tatut. Norma que, per cert, té
rang de llei orgànica i forma part
de l’anomenat “bloc de constitu-

L

cionalitat”. Però, és clar, l’autopro-
clamat constitucionalisme polític
només apel·la al document que li
dona nom per posar-ho al servei
de la repressió, la prohibició, la
censura i el càstig. En general, per
sotmetre’ns a la voluntat unifor-
mitzadora i centralitzadora. No
en queda ni rastre, d’aquell supo-
sat marc de convivència que ens
varen encolomar, en principi, per

sortir del franquisme. Quaranta-
tres anys després, ni una cosa ni
l’altra.

Això de fer el troglodita filolò-
gic potser doni bons resultats po-
lítics a Espanya. però a ca nostra,
no. Enlloc del domini lingüístic de
la llengua catalana l’estratègia
d’atacar la llengua pròpia ha re-
sultat, si més no a llarg termini,
electoralment rendible. En el cas

de les Illes Balears, el partit del Sr.
Casado, amb les seves anteriors
onomàstiques, va presidir ininter-
rompudament el govern des del
1983 fins al 1999. Sempre a la for-
quilla de la majoria absoluta fins
que, l’any 2015, va recollir els
fruits de les polítiques lingüicides
de José Ramón Bauzá. De trenta-
cinc a vint diputats; una baixada
del 37,30% dels vots. Contra la

creuada anticatalà, transvestida
ara de lliure elecció de llengua
d’aprenentatge, suara de projecte
de trilingüisme escolar, s’hi varen
ajuntar 120.000 persones el dia
29 de setembre de 2013, camise-
ta verda en marxa, pels carrers de
Palma. Cal tenir en compte que la
població de Mallorca el 2013 era
de 866.568 persones. És a dir,
una manifestació que mobilitzà
gairebé al 14% de la població de
l’illa.

La defensa política del gone-
llisme és contrària a la ciència, no
respecta la llei i, a més, s’ha mos-
trat electoralment nefasta a les
Illes Balears. L’explicació, però, no
la podem trobar únicament en un
comportament estúpid. El Sr. Ca-
sado no s’ubica al límit inferior
esquerra de la gràfica de Cipolla.
Ell tira més a la dreta. Concreta-
ment l’extrema dreta, a la part in-
ferior de la gràfica. Quan es dis-
cuteix la unitat de la llengua cata-
lana no s’està al límit de l’estupi-
desa. Es fa des del cim de la mal-
dat. L’objectiu no és altre que em-
petitir els àmbits lingüístics, folk-
loritzar la cultura i, com a objectiu
final, aniquilar-nos com a poble.
Les manifestacions del Sr. Pablo
Casado són més malintenciona-
des que innocents i més bastar-
des que fundades.
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OPINIÓ

No són estúpids, són malvats

Manifestació a Palma en favor de la llengua catalana, en una imatge d’arxiu ■ EPA

Josep de Luis
10è president de l’Obra Cultural Balear

La junta de portaveus del
Parlament va aprovar ahir
una declaració impulsada
per ERC, amb el suport de
JxCat, la CUP i els co-
muns, en què se “solidarit-
za i dona suport” a l’expre-
sident del Parlament en la
passada legislatura, Roger
Torrant, i altres compo-
nents de la mesa, com ara
el vicepresident primer,
Josep Costa; el secretari
primer, Eusebi Campde-

padrós, i la secretària
quarta, Adriana Delgado,
davant del que consideren
“una persecució judicial
il·legítima, impròpia d’una
democràcia, que aprofun-
deix en la deriva autorità-
ria del poder judicial espa-
nyol”.

La declaració es va im-
pulsar després que la ma-
gistrada superior del Tri-
bunal de Justícia de Cata-
lunya (TSJC), Maria Eugè-
nia Alegret, admetés a trà-
mit dilluns la querella que
va presentar la Fiscalia
Superior de Catalunya l’1
de març del 2020 per des-
obediència a l’autoritat en
permetre el debat d’una
resolució en què rebutjava
la sentència del Tribunal

Suprem (TS) per l’1-O. A
més, exigia la llibertat dels
presos polítics i el retorn
dels exiliats. El tribunal
també els investiga per un
suposat delicte de desobe-
diència en permetre dos
debats parlamentaris de
resolucions sobre la mo-
narquia i l’autodetermina-
ció aquell 26 de novembre
del 2019 en entendre que
no van fer cas de l’adverti-
ment dels lletrats de la
cambra que podria supo-
sar vulnerar una prohibi-
ció del Tribunal Constitu-
cional (TC). Tots ells estan
citats a declarar el 15 de
setembre i, en cas de con-
demna, podrien ser inha-
bilitats.

La declaració de la junta

de portaveus consta de
quatre punts en què, a
banda de solidaritzar-se
amb els investigats, reafir-
ma el “compromís amb la
llibertat d’expressió i el
lliure debat al Parlament”
i el considera un espai on
es pot parlar de tot amb
respecte als drets humans

i la democràcia; es com-
promet a “garantir el dret
de les diputades i els dipu-
tats a debatre sense cen-
sura” sobre temes que
afecten la ciutadania. I
acaba evidenciant que la
defensa del Parlament és
la “de la sobirania de Cata-
lunya”. ■

Suport del Parlament a
Torrent i al debat lliure

Redacció
BARCELONA

a ERC, JxCat, la CUP
i ECP validen una
declaració contra
la persecució judicial

Marta Vilalta intervenint al Parlament ■ ORIOL DURAN

La diputada de Ciutadans al
Parlament de Catalunya, pe-
riodista i també escriptora
Anna Grau va qualificar ahir
de “ximpleries” les paraules
de Pablo Casado sobres les
quatre suposades llengües
que, al seu entendre, es par-
len a les Illes Balears. En un
debat en la comissió de Cul-
tura del Parlament, Grau es
va preguntar “quantes xim-
pleries més escoltarem”, i di-
rigint-se al PP, que ahir no va
assistir a la comissió, es va
preguntar si a “l’Amèrica Lla-
tina es parla espanyol o ar-
gentí, xilè, bolivià o bolivarià”.
La diputada va recordar que
el català el parlen 10 milions
de persones; l’espanyol, 100, i
va demanar posar les llen-
gües a resguard de “tanta po-
litiqueria d’estar per casa”.

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Grau, contra les
“ximpleries” de
Pablo Casado



Dit i fet. Entra en via judi-
cial l’aval de l’Institut Ca-
talà de Finances (ICF) per
cobrir els gairebé 5,4 mi-
lions que ha aportat el go-
vern com a fiança per a 29
dels 34 ex-servidors pú-
blics encausats per l’acció
exterior realitzada pel go-
vern entre el 2011 i el
2017. La Fiscalia Superior
de Catalunya ha admès a
tràmit la denúncia pre-
sentada pel líder de Ciuta-
dans al Parlament, Carlos
Carrizosa, contra l’aval.
Així, el ministeri públic in-
vestigarà la legalitat de
l’aval, i per fer-ho ha sol·li-
citat a la fiscalia provincial
de Barcelona que obri un
expedient. Carrizosa va
denunciar el 23 de juliol la
junta de govern de l’ICF
per haver comès pre-
sumptament un delicte de
prevaricació i malversació
“contra les arques públi-
ques”.

D’altra banda, Cs tam-
bé va denunciar el govern
de la Generalitat, al·legant
que havia actuat com a
“cooperador necessari”
del que considera una “il-
legalitat”, en haver pro-
mulgat un decret llei per
crear el fons complemen-
tari de riscos.

Tanmateix, la fiscalia

ha arxivat aquesta denún-
cia perquè ja hi ha un pro-
cediment penal obert con-
tra el president, Pere Ara-
gonès; la consellera de la
Presidència, Laura Vila-
grà, i el conseller d’Econo-
mia i Hisenda, Jaume Giró,
al Tribunal Superior de
Justícia de Catalunya. Va
ser presentada per Vox per
un presumpte delicte de
prevaricació i malversació
del govern en aprovar el
fons complementari de ris-
cos. La querella del partit
ultra ha estat registrada,
però no admesa a tràmit.

En paral·lel, el TSJC
també ha rebut recent-
ment per part de Societat
Civil Catalana una altra de-
núncia contra els mem-
bres del govern per l’aval de
l’ICF, la qual encara està
pendent de registre, se-
gons confirmen fonts del
tribunal. Fins que una de-
núncia no és admesa a trà-
mit no s’obre una investi-
gació. ■

Redacció
BARCELONA

La fiscalia admet a
tràmit la denúncia
de Ciutadans
contra l’aval de l’ICF

a Això obre la porta a la investigació
per malversació, però s’arxiva la
denúncia de Carrizosa contra el
govern com a “cooperador necessari”

El president, Pere Aragonès, aquest mes al ple del Parlament ■ ACN

“És una negligència
que s’hagin fet avals
fora de mercat i amb
els diners de tots els
catalans”
Carlos Carrizosa
LÍDER DE CS A CATALUNYA

El Consell de Garanties Esta-
tutàries ha de dictaminar
avui si el decret de creació del
fons de risc de deu milions
s’emmarca dins de les com-
petències que l’Estatut dona
a la Generalitat i si està dins
del marc constitucional. Cal
recordar que les seves resolu-

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

La xifra

cions no són vinculants, però
la seva decisió és significant
en el cas. De fet, el Parlament
de Catalunya fa avui un ple-
nari el desenvolupament del
qual estarà condicionat polí-
ticament pel que pugui deci-
dir el Consell de Garanties Es-
tatutàries.

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Decisió del Consell de Garanties
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